Η ΚΥΡΑ-ΓΡΑΜΜΑΤΙΚΗ ΓΙΑ ΤΗ Β΄ ΤΑΞΗ


ΜΑΘΗΜΑ 25Ο
ΡΗΜΑΤΑ


Ρήματα είναι οι λέξεις που μας φανερώνουν ότι κάποιος κάτι κάνει ή κάτι παθαίνει.

     Π.χ.  Εγώ γράφω την άσκηση. (κάτι κάνω)

     Π.χ.  Εσύ πλένεσαι κάθε βράδυ. (κάτι παθαίνεις)


Τα ρήματα έχουν 2 αριθμούς: τον ενικό και τον πληθυντικό.

Έχουν και 3 πρόσωπα: το α΄ (πρώτο), το β΄ (δεύτερο) και το γ΄ (τρίτο).

Ενικός αριθμός                             Πληθυντικός αριθμός

α΄ πρόσωπο                  εγώ                                                    εμείς

β΄ πρόσωπο                  εσύεσείς

γ΄ πρόσωπο                   αυτόςαυτοί
ΑΣΚΗΣΕΙΣ

1. Συμπλήρωσε τα κενά με τα ρήματα της παρένθεσης, αλλά να τα βάλεις στο          
πρόσωπο που πρέπει:

(παίζω, αγαπώ, γράφω, πλένω)

Ο μαθητής ___________________ την άσκηση.

Τα παιδιά ____________________ μπάλα.

Εμείς _______________________ τους γονείς μας.

Εσείς ________________ τα χέρια σας πριν το φαγητό.
2. Συμπλήρωσε τα πρόσωπα που λείπουν:

__________ παίζω,  ____________ τρέχουμε, _________ γράφεις,  

________ αγοράζετε, _________ ανοίγει, _________ διαβάζουν.

ΜΑΘΗΜΑ 26Ο
ΟΡΘΟΓΡΑΦΙΑ ΡΗΜΑΤΩΝ
1. Τα ρήματα σε –ώνω, γράφονται με ω: παγώνω, κρυώνω …

2. Τα ρήματα σε –αίνω, γράφονται με αι: μπαίνω, πηγαίνω …
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 Εκτός  από τα ρήματα:           πλένω

μένω

δένω

3. Τα ρήματα σε –εύω, γράφονται με ευ: χαζεύω, μαζεύω …

Εκτός από το ρήμα:    κλέβω

4. Τα ρήματα σε –ίζω, γράφονται με ι: ποτίζω, σκαλίζω …


Εκτός από τα ρήματα:              δανείζω
     δακρύζω

                     αθροίζω

                     πρήζω …
ΑΣΚΗΣΗ

Να μάθεις πολύ καλά τους κανόνες της ορθογραφίας

των ρημάτων.

ΜΑΘΗΜΑ 27Ο
ΟΙ ΦΩΝΕΣ ΤΩΝ ΡΗΜΑΤΩΝ

Τα ρήματα έχουν 2 φωνές: α) την ενεργητική και β) την παθητική.

α) Ρήματα ενεργητικής φωνής είναι τα ρήματα, που τελειώνουν σε –ω.

    Π.χ. γράφω, αγαπώ … 

β) Ρήματα παθητικής φωνής είναι τα ρήματα, που τελειώνουν σε –μαι.

    Π.χ. γράφομαι, αγαπιέμαι …

ΑΣΚΗΣΗ

Χώρισε τα παρακάτω ρήματα στην ενεργητική και στην παθητική φωνή.


(τρέχω,λούζομαι, κόβομαι, κόβω, θυμάμαι, πλένομαι, ρωτώ, δένω, ανοίγω, χάνομαι, ζαλίζομαι, τηλεφωνώ, κρατιέμαι, αγαπώ, προσέχω, ντύνομαι)

ΕΝΕΡΓΗΤΙΚΗ ΦΩΝΗ          ΠΑΘΗΤΙΚΗ ΦΩΝΗ  

τρέχω                λούζομαι

ΜΑΘΗΜΑ 28Ο
ΟΙ ΧΡΟΝΟΙ ΤΩΝ ΡΗΜΑΤΩΝ
· Μερικά ρήματα αναφέρονται (μιλούν) σε κάτι που γίνεται ΤΩΡΑ:

Τώρα εγώ ποτίζω τα λουλούδια.

· Άλλα ρήματα σε κάτι που έγινε ΧΘΕΣ:

Χθες εγώ πότισα τα λουλούδια.

· Και άλλα ρήματα σε κάτι που θα γίνει ΑΥΡΙΟ:

Αύριο εγώ θα ποτίσω τα λουλούδια. 

Γι’ αυτό το λόγο τα ρήματα έχουν 8 ΧΡΟΝΟΥΣ, που άλλοι μιλούν για το ΤΩΡΑ, άλλοι για το ΧΘΕΣ και άλλοι για το ΑΥΡΙΟ.

Οι 8 ΧΡΟΝΟΙ των ρημάτων είναι:

·  Ενεστώτας

·  Παρατατικός

·  Αόριστος

·  Μέλλοντας Εξακολουθητικός

·  Μέλλοντας Συνοπτικός 

·  Παρακείμενος

·  Υπερσυντέλικος

·  Μέλλοντας Συντελεσμένος

ΑΣΚΗΣΗ

Να αντιγράψεις 2 φορές τους 8 χρόνους των ρημάτων στο τετράδιο Εργασιών και να τους μάθεις απ’ έξω.

ΜΑΘΗΜΑ 29Ο
Η ΑΠΛΗ ΠΡΟΤΑΣΗ
(υποκείμενο και ρήμα)


ΥΠΟΚΕΙΜΕΝΟ λέγεται εκείνο για το οποίο γίνεται λόγος στην πρόταση.

Το υποκείμενο το βρίσκουμε αν ρωτήσουμε: ποιος; ποια; ποιο; - ποιοι; ποιες; ποια;

Π.χ.  Ο μαθητής διαβάζει.
          ποιος;            ο μαθητής


                               υποκείμενο

ΑΣΚΗΣΕΙΣ

1. Υπογράμμισε το υποκείμενο στις προτάσεις:

Ο Νίκος παίζει.  Η γιαγιά πλέκει.

Το μωρό κοιμάται.  Τα χελιδόνια ήρθαν.

2.  Βάλε όποιο υποκείμενο ταιριάζει και φτιάξε πρόταση:

( το πουλί, ο γεωργός, ο δάσκαλος, ο μύλος, ο αέρας, ο             

ήλιος ).

_________________ φυσάει.    ________________ λάμπει.

_________________ πετάει.     ________________ αλέθει.

_________________ σπέρνει.   ________________ διδάσκει.

( Άρχισες με κεφαλαίο τις προτάσεις ; )
ΜΑΘΗΜΑ 30Ο
ΟΙ ΧΡΟΝΟΙ ΤΩΝ ΡΗΜΑΤΩΝ

(συνέχεια)

Οι 8 χρόνοι μας δείχνουν:


1.  ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ: κάτι που γίνεται   ΤΩΡΑ.

                            Π.χ.  Εγώ γράφω την άσκηση.


2.  ΠΑΡΑΤΑΤΙΚΟΣ: κάτι που γινόταν   ΧΤΕΣ  συνέχεια, για πολλή ώρα.

                            Π.χ.  Εγώ όλο το πρωί έγραφα την άσκηση. 


3.  ΑΟΡΙΣΤΟΣ: κάτι που έγινε   ΧΤΕΣ   για μια στιγμή.

                            Π.χ.  Εγώ έγραψα την άσκηση γρήγορα.


4.  ΜΕΛΛΟΝΤΑΣ  ΕΞΑΚΟΛΟΥΘΗΤΙΚΟΣ: κάτι που θα γίνεται    ΑΥΡΙΟ
                                                                              για πολλή ώρα.

                             Π.χ.  Εγώ θα γράφω την άσκηση όλη μέρα.


5.ΜΕΛΛΟΝΤΑΣ  ΣΥΝΟΠΤΙΚΟΣ: κάτι  που  θα  γίνει    ΑΥΡΙΟ   για   μια                             

                                                            στιγμή.

                             Π.χ.  Εγώ θα γράψω γρήγορα την άσκηση.


6.ΠΑΡΑΚΕΙΜΕΝΟΣ:  κάτι που έχει γίνει    ΩΣ ΤΩΡΑ.

                              Π.χ.  Εγώ έχω γράψει την άσκηση και παίζω.


7.ΥΠΕΡΣΥΝΤΕΛΙΚΟΣ: κάτι που είχε γίνει   ΧΤΕΣ   πριν γίνει κάτι άλλο.

                              Π.χ.  Εγώ είχα γράψει την άσκηση πριν έρθεις.


8.  ΜΕΛΛΟΝΤΑΣ  ΣΥΝΤΕΛΕΣΜΕΝΟΣ: κάτι που θα γίνει  ΑΥΡΙΟ   μετά

                                                                     από κάτι άλλο.

Π.χ.  Εγώ θα έχω γράψει την άσκηση μέχρι να μιλήσεις. 
ΜΑΘΗΜΑ 31ο
ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ


Ο Ενεστώτας είναι ο χρόνος, που έχεις χρησιμοποιήσει πολλές φορές μέχρι τώρα και μας δείχνει κάτι που γίνεται ΤΩΡΑ:

Π.χ.  Εγώ τώρα διαβάζω ένα βιβλίο.

         Εγώ τώρα λούζομαι στο μπάνιο.

Ο Ενεστώτας της ενεργητικής φωνής

εγώ        παίζω                                               εγώ        πηδώ

εσύ        παίζεις                                              εσύ         πηδάς

αυτός     παίζει
αυτός     πηδά

εμείς      παίζουμε
εμείς      πηδάμε

εσείς      παίζετε
εσείς      πηδάτε

αυτοί      παίζουν 
αυτοί      πηδούν

ΑΣΚΗΣΗ

Να κλίνεις τα ρήματα:

εγώ         γράφω                                               εγώ    τρυπώ







εγώ         αγαπώ                                               εγώ    ανοίγω







ΜΑΘΗΜΑ 32ο
ΠΑΡΑΤΑΤΙΚΟΣ

Ο Παρατατικός είναι ο χρόνος που μας δείχνει ότι κάτι γινόταν ΧΘΕΣ συνέχεια για πολλή ώρα.
Ο Παρατατικός μοιάζει πολύ με τον Ενεστώτα:

   εγώ ποτίζω        (ενεστώτας               τώρα)

   εγώ  πότιζα        (παρατατικός               χθες,  για πολλή ώρα)

Για να βρίσκεις εύκολα τον ΠΑΡΑΤΑΤΙΚΟ να λες από μέσα σου τις «μαγικές λέξεις»:

«Χθες, όλη μέρα…»

π.χ. Ενεστώτας                  εγώ κρυώνω

       Παρατατικός                    (χθες, όλη τη μέρα) εγώ κρύωνα

Ο Παρατατικός της ενεργητικής φωνής

εγώ        έπαιζα                                               εγώ        πηδούσα

εσύ        έπαιζες                                              εσύ         πηδούσες

αυτός     έπαιζε
αυτός     πηδούσε

εμείς      παίζαμε
εμείς      πηδούσαμε

εσείς      παίζατε
εσείς      πηδούσατε

αυτοί      έπαιζαν 
αυτοί      πηδούσαν

ΑΣΚΗΣΗ

Να κλίνεις τα ρήματα:

εγώ         έγραφα                                                εγώ    τρυπούσα







ΜΑΘΗΜΑ 33ο
ΑΟΡΙΣΤΟΣ

Ο Αόριστος είναι ο χρόνος που μας δείχνει ότι κάτι έγινε ΧΘΕΣ  για μια στιγμή.
Μπορείς να τον σχηματίσεις έτσι:

Ενεστώτας                             π  ο  τ  ί  ζ  ω
         Παρατατικός 
                 π  ό  τ  ι  ζ  α

         Αόριστος 
              π  ό  τ  ι  σα
Π.χ. (χθες για μια στιγμή)
Εγώ διάβασα ένα βιβλίο.



Εγώ πλύθηκα μόνος μου.

Ο Αόριστος της ενεργητικής φωνής

εγώ        έπαιξα                                               εγώ        πήδησα

εσύ        έπαιξες                                              εσύ         πήδησες

αυτός     έπαιξε
αυτός     πήδησε

εμείς      παίξαμε
εμείς      πηδήσαμε

εσείς      παίξατε
εσείς      πηδήσατε

αυτοί      έπαιξαν 
αυτοί      πήδησαν

ΑΣΚΗΣΗ

Να κλίνεις τα ρήματα:

εγώ         έγραψα                                                εγώ    τρύπησα







ΜΑΘΗΜΑ 34ο
ΑΟΡΙΣΤΟΣ(συνέχεια)


Μερικά ρήματα έχουν περίεργο Αόριστο:

Ενεστώτας                              Αόριστος         

εγώ  παίρνω                                        εγώ πήρα

εγώ πηγαίνω                               
εγώ πήγα

εγώ έρχομαι
εγώ ήρθα

εγώ βλέπω
εγώ είδα

εγώ λέω
εγώ είπα

εγώ περνώ
εγώ πέρασα

εγώ βγαίνω
εγώ βγήκα

εγώ μένω
εγώ έμεινα

εγώ στέλνω
εγώ έστειλα

εγώ πλένω

εγώ έπλυνα

ΑΣΚΗΣΗ


Να γράψεις τα παρακάτω ρήματα στον Παρατατικό και τον Αόριστο (μόνο στο α΄ πρόσωπο).

Ενεστώτας                    Παρατατικός                            Αόριστος

βγαίνω

παίζω

αγαπώ

παίρνω

περνώ

διαβάζω

πλένω

ΜΑΘΗΜΑ 35ο
ΜΕΛΛΟΝΤΑΣ ΕΞΑΚΟΛΟΥΘΗΤΙΚΟΣ
 ΜΕΛΛΟΝΤΑΣ ΣΥΝΟΠΤΙΚΟΣ


Ο Μέλλοντας εξακολουθητικός είναι ο χρόνος που μας δείχνει πως κάτι θα γίνει ΑΥΡΙΟ όλη τη μέρα (συνέχεια).


Είναι ίδιος με τον Ενεστώτα αν του προσθέσουμε μπροστά του τη λέξη θα. (Να θυμάσαι πως αυτοί οι δύο χρόνοι, ενεστώτας – εξακολουθητικός , αρχίζουν από Ε, είναι ξαδελφάκια!)

Π.χ.  Ενεστώτας 
εγώ παίζω, εγώ λούζομαι.

Μέλλοντας Εξακολουθητικός 
             εγώ θα παίζω, εγώ θα λούζομαι

ΠΡΟΣΕΧΕ! Σε όλους τους Μέλλοντες βάζουμε τη λέξηθα.
Ο Μέλλοντας συνοπτικόςμας δείχνει πως κάτι θα γίνει ΑΥΡΙΟ για μια στιγμή. Μοιάζει με τον Αόριστο.
Π.χ. Αόριστος 
εγώ έπαιξα, εγώ λούστηκα

Μέλλοντας Συνοπτικός
  εγώ θα παίξω, εγώ θα λουστώ

Ο Μέλλοντας Εξακολουθητικός και ο Μέλλοντας Συνοπτικός της ενεργητικής φωνής

Μέλλοντας ΕξακολουθητικόςΜέλλοντας Συνοπτικός
θα παίζω            θα πηδώ                         θα  παίξω         θα πηδήσω

θα παίζεις          θα πηδάς                        θα παίξεις         θα πηδήσεις 

θα παίζει            θα πηδά                         θα παίξει          θα πηδήσει

θα παίζουμε       θα πηδάμε                     θα  παίξουμε    θα πηδήσουμε

θα παίζετε          θα πηδάτε                      θα παίξετε        θα πηδήσετε

θα παίζουν         θα πηδούν                      θα παίξουν       θα πηδήσουν

ΑΣΚΗΣΗ

Να κλίνεις στο τετράδιο Εργασιών στους  2  Μέλλοντες τα ρήματα:

εγώ καθαρίζω,    εγώ περπατώ.
ΜΑΘΗΜΑ 36ο
Τα βοηθητικά ρήματα

ΕΧΩ και ΕΙΜΑΙ


Τα ρήματα ΕΧΩ και ΕΙΜΑΙ τα λέμε βοηθητικά γιατί μας βοηθούν να φτιάχνουμε μερικούς χρόνους:

Π.χ.  τον παρακείμενο:       έχω ποτίσει

τον υπερσυντέλικο:    είχα ποτίσει

το μέλλοντα συντελεσμένο:    θα έχω ποτίσει

ΕΧΩ

ΕνεστώταςΠαρατατικόςΜέλλοντας  Εξακολουθητικός
εγώ    έχω                  εγώ    είχα                          εγώ θα  έχω 

εσύ    έχεις                εσύ     είχες              
      εσύ θα  έχεις

αυτός έχει       
  αυτός  είχε
     αυτός θα  έχει

εμείς  έχουμε             εμείς  είχαμε
      εμείς θα  έχουμε

εσείς  έχετε                εσείς  είχατε                       εσείς θα  έχετε

αυτοί  έχουν              αυτοί είχαν
      αυτοί θα  έχουν

ΕΙΜΑΙ

ΕνεστώταςΠαρατατικόςΜέλλοντας  Εξακολουθητικός
εγώ    είμαι                εγώ    ήμουν                         εγώ θα  είμαι 

εσύ    είσαι                εσύ     ήσουν              
        εσύ θα  είσαι

αυτός είναι     
  αυτός  ήταν
       αυτός θα  είναι

εμείς  είμαστε            εμείς  ήμαστε
        εμείς θα  είμαστε

εσείς  είστε                εσείς  ήσαστε                      εσείς θα  είστε
αυτοί  είναι                αυτοί ήταν
       αυτοί θα  είναι

(Αυτά τα ρήματα έχουν μόνο 3 χρόνους!)

ΜΑΘΗΜΑ 37ο
ΠΑΡΑΚΕΙΜΕΝΟΣ – ΥΠΕΡΣΥΝΤΕΛΙΚΟΣ – ΜΕΛΛΟΝΤΑΣ ΣΥΝΤΕΛΕΣΜΕΝΟΣ


Τους 3 τελευταίους χρόνους τους φτιάχνουμε με τα βοηθητικά ρήματα στους 3 χρόνους τους.

Ενεργητική φωνή


Παρακείμενος :έχω  ποτίσει                                  έχω αγαπήσει

Υπερσυντέλικος :είχα  ποτίσει                              είχα αγαπήσει

Μέλλοντας Συντελεσμένος : θα έχω ποτίσει          θα έχω  αγαπήσει

ΑΣΚΗΣΗ
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